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فراسو

 تجربه تسهيل دسترسي 
به پزشك در دولت سيزدهم

17 ه�زار تخ�ت بيمارس�تاني،  9 بيمارس�تان و  تكمي�ل و تحوي�ل 
10 دانشكده پزش�كي و 700 ش�ركت دانش بنيان در دول�ت س�يزدهم ب�ه 
خوب�ي نش�ان داد، توق�ف افزاي�ش ظرفي�ت پزش�كي ب�ه دلي�ل نب�ود 
زيرس�اخت، بهانه اي براي ك�م كاري دولت هاي قب�ل در اين زمينه اس�ت. 

     
قبل از به تصويب رسيدن مصوبه افزايش ظرفيت پزشكي در دولت سيزدهم، در 
سال 98 مجلس شوراي اسلامي نسبت به كمبود پزشك، طرح دو فوريتي براي 
ابلاغ به دولت دوازدهم به رأي گيري گذاشت، اما وزارت بهداشت دولت دوازدهم 
و برخي ديگر از مجموعه سلللامت به دلايلي اين طرح را رد مي كنند، يكي از اين 
دلايل عدم وجود زيرساخت هاي آموزشللي و درماني بود كه منجر شد اين طرح 
تا 1400 بر زمين بماند. شوراي عالي انقلاب فرهنگي در سال 1400 ماده واحده 
افزايش ظرفيت پزشللكي كه با تمركز بر مناطق محروم بود را به دولت سيزدهم 
ابلاغ كرد. ايراداتي از قبيل نبود زيرساخت در طي تصويب اين ماده واحده نيز در 
ميان بود. دكتر سيد جلال موسوي، مديركل سياست گذاري آموزش و پژوهش 
ستاد علم و فناوري شللورای عالي انقلاب فرهنگي، دو سللال قبل از تصويب اين 
طرح بررسي كارشناسانه صورت گرفته بود. طبق اين ماده واحده هر سال وزارت 
بهداشت بايد گزارشي از مقدار فراهم شدن امكانات و تجهيزات را به ستاد راهبري 
شللورا ارائه بدهد. دولت سلليزدهم ضمن سللاخت بيمارسللتان هايي در سراسر 
كشور، دانشكده هاي پزشكي و 17 هزار تخت و شللركت هاي دانش بنيان نيز به 

زيرساخت هاي اين كشور در طي سه سال افزود. 
  دلايل مخالفان با طرح 2 فوريتي افزايش ظرفيت پزشكي در سال 98

طبق گزارش شوراي عالي انقلاب فرهنگي در سال 98 سرانه پزشك در ايران به 
1/6 پزشك به ازاي هر هزار نفر جمعيت است، اين در حالي بود كه اين شاخص در 
كشور قطر 7/8 و در كشور يونان 6/2 و در كشور يمن پنج و در كشورهاي پيشرو 
در حوزه سلامت مابين سه تا پنج پزشك و اين شاخص در بسياري از كشورهاي 
دنيا عموماً بيش از دو بود، همچنين جمعيت كشور نيز تقريباً دو برابر شده است 
و بالطبع نياز به پزشك نيز بيشللتر مي شللود. در اولين قدم پس از طرح موضوع 
محمدرضا ظفرقندي رئيس سللابق سازمان نظام پزشللكي در نامه اي خطاب به 
رئيس مجلس شوراي اسلامي گفت: »مطمئناً افزايش ظرفيت و پذيرش دانشجوي 
پزشكي بدون تأمين ساختارهاي لازم موجب كاهش كيفيت علمي و عملي پزشكي 

كشور و آسيب بيماران و سقوط سطح سلامت در كشور خواهد شد.«
 در همان سال سيدامير محسللن ضيايي، معاون آموزشي دانشگاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي در مورد ارجح بودن كيفيت بر كميت بيان كرد: »بسيار مهم است كه 
كار ارائه كنندگان خدمات سلامت و گروه پزشكي از استاندارد لازم برخوردار باشد 
وگرنه چيزي جز عارضه براي جيب مردم ايجاد نمي كند. كاهش كيفيت آموزش، 
هزينه هاي سلللامت مردم را بالا مي برد. براي تربيت دانشجوي پزشكي تنها نياز 
به كلاس نداريم، آزمايشگاه و بيمارستان و فضاهاي ديگر هم نياز است. در حال 
حاضر كلاس هاي درس پر و آزمايشگاه ها و بيمارستان ها شلوغ هستند و فضاي 
كافي براي آموزش وجود ندارد. در برخي از جاها كيس )مورد( كافي براي آموزش 

دانشجويان علوم پزشكي وجود ندارد.«
احمدرضا فلاحي نماينده دوره يازدهم مجلس و عضو سابق كميسيون آموزش طي 
گفت وگويي درباره مهيا نبودن زيرساخت هاي آموزشي گفت: »همه حتي مخالفين 
باور دارند كه تراز پزشكي ما نسبت به سرانه كشورهاي مختلف پايين است و كمبود 
پزشك داريم، اما در اينجا برخي از مخالفين صورت مسئله را پاك مي كنند، آنها 
مي گويند چون ما زيرساخت هاي آموزشللي را نداريم پس افزايش ظرفيت نبايد 
صورت بگيرد. به نظر من اين پاك كردن صورت مسللئله است. نمي شود چون ما 
زير ساخت ها را فراهم نكرديم، ظرفيت پزشكي را افزايش ندهيم و با كمبود پزشك 

به سر ببريم.«

  زيرساخت هايي كه طي 3 سال مهيا شد!
در طي سه سال دولت شهيد رئيسي، اقدامات مهمي در حوزه بهداشت و درمان 
صورت گرفت. افزايش ظرفيت پزشللكي يكي از كارهاي مهم و سخت اين دولت 
محسللوب مي شللود، چراكه به گفته جعفر قادري، نماينده دوره يازدهم مجلس 
شوراي اسلامي، افرادي كه طي ساليان گذشته در وزارت هستند ديد انحصاري 

دارند و اجازه افزايش را نمي دهند و هنوز سنگ اندازي مي كنند. 
 همراه با اين طرح، مجلس شوراي اسلامي با اقدام حمايتي در لايحه برنامه هفتم 
توسعه، ضمن مكلف كردن وزارت بهداشت به افزايش 20 درصدي، سازمان برنامه 
بودجه را مكلف به تخصيص اعتبارات لازم به منظور تأمين زيرساخت هاي مورد 

نياز طرح مذكور كرد. 
 در طي سلله سللال وزارت بهداشللت دولت سلليزدهم با افزودن 17 هزار تخت 
بيمارستاني به كشور )كه تا پايان سللال جاري 15هزار تخت ديگر به گفته وزير 
بهداشت نيز افزوده مي شود(، افتتاح چهار بيمارستان اطفال، افزايش شركت هاي 
دانش بنيان در حوزه سلللامت از 700 به هزار و 400 عدد و افزودن 10 دانشكده 

پزشكي به دانشگاه ها در ساخت بسترها گامي قابل توجه برداشت. 
  بيمارستان هايي كه با گذشت 3 سال عملياتي شدند

 در دولت سلليزدهم تكميل و افتتاح مهدي كلينيك بزرگ تريللن مركز درماني 
خاورميانلله )از 23 آبللان سللال 1390 با مشللاركت خيرين و وزارت بهداشللت 
احداث آن در دسللتور كار قرار گرفته بللود(، تكميل و افتتاح بيمارسللتان مدرن 
غدير)تكميل كننللده مركللز درماني شللهداي تجريللش(، افتتاح بيمارسللتان 
امام خميني)ره( شهريار پس از 34 سال)احداث بيمارستان امام خميني از مهرماه 
1368(، بيمارستان شهيد سللليماني فرديس به عنوان نخستين بيمارستان در 
اين منطقه)تا سال 1401، 50 درصد پيشرفت فيزيكي داشت( در شهر تهران و 

اطراف آن صورت گرفت. 
در اسللتان هاي ديگر نيز تكميل و سللاخت بزرگ ترين بيمارسللتان سرطان در 
كرمانشاه ) از سال 95 تا 1400، 55 درصد پيشرفت فيزيكي داشته است(، تكميل 
پروژه بيمارستان فارابي بستك در هرمزگان )تا پيش از سال 1394 شهر بستك 
داراي بيمارسللتان فكري بود. دي 1392 بر اثر وقوع زلزله 5/5 ريشتري در شهر 
بستك، بخش زيادي از ساختمان بيمارستان فكري تخريب شد، به طوري كه قابل 
استفاده نبود. از اين رو پس از انتقال موقت بيمارستان فكري به يك بيمارستان 
صحرايي، مراحل سللاخت بيمارسللتان جديدي در بستك آغاز شللد(، تكميل 
بيمارستان فوق تخصصي كودكان بندرعباس طي دوسال، بهره برداري بيمارستان 
شهدا به عنوان تنها بيمارستان شهرستان رستم و بيمارستان امام حسين)ع( در 
شهرستان فسا )عمليات ساخت اين بيمارستان نيز از سال 1390 آغاز شده بود( 

كه هردو واقع در استان فارس هستند، انجام گرفت. 
بالطبع براي افزايش ظرفيت 20 درصدي هنوز نياز به زيرسللاخت هاي بيشتري 
 و اميد اسللت كه وزارت بهداشللت دولت بعدي با تسللريع در اين امللر كمبود را 

جبران كند. 

نماين�ده مجل�س ش�وراي اس�امي مي گويد دول�ت جديد 
ك�ه روي كار مي آي�د بايد ب�ه تعه�دات دولت قب�ل متعهد 
باش�د و به آنه�ا عمل كن�د؛ بايد ب�ه تعه�دات در حوزه هاي 
مختل�ف از جمل�ه مس�كن عم�ل كند. هم�ه اي�ن تعهدات 
مبن�اي قانون�ي دارد و هم در برنام�ه هفتم توس�عه و هم در 
قانون جهش توليد مس�كن به مسئله س�اخت يك ميليون 
مس�كن در سال اش�اره ش�ده اس�ت و انجام تعهدات حوزه 
س�اخت مس�كن در قبال مردم، بر عهده دولت جديد است. 

     
دولت ها به عنوان يك شخصيت حقوقي مطرح هستند. رؤساي 
جمهور چهار سال از طرف مردم مديريت آن را برعهده مي گيرند 
و اگر عملكرد خوبي داشللته باشللند، براي يك دوره چهار ساله 
ديگر نيز انتخاب مي شللوند. در دولت هاي مختلللف پروژه هايي 
تعريف مي شللود و كارها پيش مي رود. معمولاً در چارچوب اين 
طرح ها تعهداتي از سللوي به مردم دولت داده مي شللود. گاهي 
اوقات، دولت ها فرصت كافي براي انجام تعهدات شللان ندارند و 
اين تعهدات به دولت هاي بعدي منتقل مي شوند. بسياري بر اين 
عقيده اند كه با تغيير دولت ها نبايد تعهدات دولت در قبال مردم 
ناديده گرفته شود، زيرا در اين صورت مردم اعتمادشان را به كليت 

دولت از دسللت مي دهند و اين امر نتايج 
خوبي به دنبال ندارد. به زعم آنان، اعتماد 
عمومي يك سللرمايه اسللت كه دولت ها 

نبايد به آساني آن را از دست بدهند. 
ابوالفضللل ظهره ونللد، نماينللده مجلس 
شوراي اسلللامي درخصوص لزوم انجام 
تعهدات دولت سيزدهم در حوزه مسكن از سوی دولت چهاردهم 
به »جوان« مي گويد: بايد نگاه كالايي به مسكن را از بين ببريم و به 
عنوان يك موضوع استراتژيك و زيرساخت امنيتي به اين مسئله 
نگاه كنيم. در اين رويكرد، دولت ها بايد تأمين مسكن براي مردم 

را وظيفه خود بدانند و در اين راستا گام بردارند. 
وي ادامه مي دهد: دسترسي آسان به مسللكن براي جوانان بايد 
جزو اولويت هاي دولت باشللد. وقتي فللردي ازدواج مي كند، به 
سللرعت بايد زمين رايگان و تسللهيلات در اختيارش قرار دهيم 
تا بتواند به سللاخت خانه مبادرت كند. با اين حمايت هاي عملي 
دسترسي خانوارها را به مسللكن خواهيم داشت و مشكلات اين 

حوزه حل مي شود. 
نماينده مجلس شوراي اسلللامي خاطر نشللان مي كند: تأمين 
مسكن براي مردم در واقع اميد را در دل آنها ايجاد مي كند. دولت 

نبايد تبديل به يك بنگاهدار در حوزه مسكن شود. دولت بايد به 
انجام وظيفه هدايت، نظارت، كنترل و حمايت بپردازد. لازم است 
از مشاركت مردم در حوزه ساخت و ساز بهره بگيريم. اگر نياز باشد 
بايد تسهيلات رايگان در اختيار مردم قرار دهيم و نقش حمايتي 

داشته باشيم، اما از مداخله گري بايد پرهيز كنيم. 
ظهره وند مي گويد: متأسللفانه با وجود تأكيداتي كه بر لزوم عدم 
مداخله گري دولت در اقتصاد داريللم، مي بينيم كه هر روز دولت 
بزرگ تر مي شود، در حالي كه لازم است دولت فقط نقش حمايتي 
و نظارتي بر عهده بگيرد و از ظرفيت مردم براي پيش بردن امور 

بهره ببرد. 
وي ادامه مي دهد: حتي در احداث اماكن عمومي مانند پارك ها و 
مراكز درماني نيز مي توانيم از ظرفيت بخش خصوصي و گروه هاي 
كاري مردمي بهللره ببريم. هر چقدر دولللت از نقش بنگاهداري 

فاصله بگيرد، به نفع كشور است. 
نماينده مجلس شوراي اسلللامي درخصوص لزوم اضافه كردن 
25 درصد به مسللاحت مسللكوني كشور براسللاس برنامه هفتم 
توسعه خاطرنشان مي كند: نياز اسللت دولت چشم انداز روشني 
در حوزه هاي مختلف از جمله در بخش مسللكن داشللته باشد و 
كارها را در اين چارچوب پيش ببللرد. زماني كه در چارچوب اين 

چشم اندازها عمل كنيم، برنامه ها و سياست ها از دولتي به دولت 
ديگر تغيير نمي كند. 

ظهره وند مي گويد: متأسفانه گاهي مي بينيم كه با تغيير دولت، گويي 
كودتا در كشور رخ داده است. كل نيروها مي روند و نيروهاي جديد 
جاي آنها را مي گيرند. در حالي كه اگر چشم اندازها مدنظر باشند، 

نيازي به اين همه تغيير نيست و تعداد محدودي تغيير مي كنند. 
وي ادامه مي دهد: به نظر مي رسد هر رئيس جمهوری كه روي كار 
مي آيد، پروژه خاص خودش را دارد، به همين دليل تمام نيروها 
عوض مي شللوند و افراد جديد جاي آنها را مي گيرند كه با پروژه 
مدنظر رئيس جمهور همخواني داشته باشند؛ اين فاجعه است. با 
روي كار آمدن يك دولت جديد قرار نيست پروژه جديدي تنظيم 
شود، بايد دولت ها به تقويت چشم اندازي كه تعريف شده است، 

مبادرت كنند و كشور را در اين راستا پيش ببرند. 
ظهره وند مي گويد: به نظر نمي رسد آقاي پزشكيان مخالف ساخت 
مسكن باشد، زيرا شعار وي توجه به محرومان و رفع نيازهاي آنان 
اسللت. قطعاً مهم ترين مؤلفه در جهت رفع محروميت در جامعه 
تأمين مسكن است. بر اين اساس، دولت چهاردهم بايد در راستاي 
ساخت مسللكن گام بردارد و تعهدات دولت قبل را در اين زمينه 

انجام دهد. 

 گفت وگوی »جوان« با نماينده مجلس

دولت چهاردهم بايد به تعهدات ساخت مسكن ملي عمل كند

اثر تصميمات افراد تا سال ها بعد 
راضيهفلاح
گزارش

باقي مي ماند و اگر اين تصميمات 
در حوزه بزرگ حكمراني باشد، 
مي تواند صدمات جب�ران ناپذيري را ايجاد كن�د. يكي از اين 
تصميمات طرح »پاك« براي كوچك س�ازي مسكن در زمان 
وزارت عباس آخوندي در دولت ششم بود. طرحي كه براساس 
آن متراژ خانه هاي مردم كوچك و كوچك تر ش�د و خانه هاي 
ايراني با آن سبك درس�ت فرهنگي را تبديل به سوئيت هاي 
امروزي كرد. امروز هم بعد از گذشت نزديك به 30 سال از بيان 
كردن اين طرح و در حالي كه هنوز دولت چهاردهم بر مسند 
ننشس�ته كه طرح هايي از قبيل كوچك سازي خانه ها مطرح 
شده است. افرادي مانند پيروز حناچي، شهردار سابق تهران و 
فرزانه صادق مالواجرد دبير سابق شوراي عالي شهرسازي دوباره 
آن را مطرح و درصدد كوچك كردن دوباره واحدهاي 40متري 
هستند. طرحي كه به عقيده اميرحسين عبدالله زاده، تنها براي 
دادن يك ش�وك به بازار راكد مسكن براي جذب سرمايه هاي 
خرد مردم به نفع سوادگران اس�ت. اين طرح ها در حالي بيان 
مي شود كه ايران كشور وسيعي است و زمين براي ساخت مسكن 
بسيار دارد. با در نظرگرفتن اين امر تنها مي توان نفع اقتصادي 
براي سوداگران را تنها دليل اجرا و بيان اين گونه طرح ها دانست. 

     
اميرحسللين عبدالله زاده، پژوهشگر حوزه شللهري و كارشناس 
مسكن درباره اقدامات ضروري كه دولت چهاردهم لازم است در 
حوزه مسكن انجام دهد، مي گويد: »اجراي نهضت ملي مسكن 
عقلاني، شرعي و قانوني است. همچنين برنامه  هفتم توسعه ابلاغ 
شده و امروز ملاك قانوني دولت اسللت. در اين برنامه مقرر شده 
تا 330 هزار هكتار از اراضي غيرشللهري به اراضي شهري الحاق 
شللود. الحاق 330 هزار هكتار زمين بخشللي از قانون است كه 
رئيس جمهور منتخب روي آن قسم خورده است. همين امر نيز 
فشار كمبود زمين و عرضه آن را كاهش مي دهد و توسعه شهري 

را بيشتر مي كند.«
اين كارشناس مسكن مي افزايد: »نزديك به 6/5 ميليون نفر براي 
طرح هاي نهضت ملي مسكن ثبت نام كرده اند و دولت جمهوري 
اسلامي فارغ از اينكه دولت متعلق به چه رئيس جمهوري است، 
به مردم تعهد داده تا اين تعداد مسللكن را تحويللل دهد. دولت 
براي ساخت بسياري از اين واحدها به بهانه هاي مختلف بيعانه 
و پول هايي را از متقاضيان دريافت كرده اسللت. براسللاس آنچه 
اعلام شللده، نزديك به 3 ميليون نفر از اين افراد، پرداختي هاي 
داشته اند و تسهيلات بانكي دريافت كرده اند. علي الاصول از هر 
منظر قانوني، منطقي و عقلي دولت جمهوري اسلامي متعهد است 
تعهدات خود را انجام دهد. هنوز چوب انسداد و جلوگيري از رشد 
طبيعي شهرها در دهه 70 و 90 را مي خوريم. فرآيند شناسايي 
اراضي مستعد توسعه و الحاق زمين به توسعه شهري، مثل رشد 

طبيعي شهري بايد دائمي باشد.«
وي درباره الزام دولت براي سللاخت و تحويل واحدهاي نهضت 
ملي مسللكن و اقدامات نرم افزاري دولت سلليزدهم براي حوزه 
مسكن تصريح مي كند: »فرقي ندارد، حتي اگر دولت اعلام كند 
كه توانايي ساخت و تحويل اين واحدها را هم ندارد، بايد به خاطر 
تعهد و وعده اي كه داده با توان افزايي واحدها را تحويل دهد. در 
كنار اين امر نيز موضوعات نرم افزاري براي جلوگيري از احتكار 
زمين و ملك، ماليات خانه هاي لوكس و خالي و ساماندهي بازار 
مسللكن رأي انتقال سللند از حيث اجاره و خريد و فروش را نيز 

دنبال كند.«
اين كارشللناس مسللكن با تأكيد بر لزوم ادامه مسير دولت قبل 

در دولللت چهاردهللم اداملله 
مي دهد:»اگللر دولللت آينده 
بتواند مللواردي كلله پيش تر 
ذكر شللد را ادامه دهد، كاهش 
تورم جدي را در حوزه مسكن 
خواهد داشللت. همچنين اگر 
دولت آينده با استفاده از همين 
روش ها كاهش تورم مسكن را 
ايجاد كند، مي تواند در كاهش 
تورم عمومي نيللز موفق عمل 

كند.«
  تغيير قوانين ساخت و ساز 

به نفع مردم
عبللدالله زاده درباره گذشللته 
سللتاد  افللراد  از  برخللي 

رئيس جمهور منتخب و عملكللرد آنها در حوزه مسللكن اظهار 
مي كند: »اقداماتي كلله آقاي عبدالعلللي زاده در دهه 70 پيگير 
آنها بودند، براي زماني بود كه طرح جامع مسكن، قانون و احكام 
فرادستي براي حوزه مسكن در كشور وجود نداشت. در حال حاضر 
كشللور احكام فرادسللتي را دارد و ديگر اين دوستان نمي توانند 
مانند گذشته عمل كنند. بر مبناي قانون، قوه مجريه بايد مجري 
قانون باشد و اينها نيز در اصول اين مسير را ادامه خواهند داد. در 
ضمن امروز 6/5 ميليون نفر متقاضي براي مسكن در كشور وجود 
دارد. دولت و مجلس كه تغييري نداشته اند و مردم هم از طريق 
نمايندگان خود و هم از طريق اداره كل هاي اسللتاني موظف به 

تحويل اين واحدها هستند.«
وي با بيان اينكه امروز با روش هايي كه در قانون آمده اين دوستان 
بايد سياست هاي پيشللين خود را تغيير دهند، توضيح مي دهد: 
»ممكن است از اجراي برخي طرح هاي الحاقي جلوگيري كنند 
يا ممانعتي براي اجراي آن داشته باشند، ولي 50 هزار هكتاري 
كه تا امروز الحاق شده بايد امتداد پيدا كند تا اين تعهدات انجام 

شود.«

اين پژوهشگر شهري با اشاره به اقدامات عباس آخوندي در وزارت 
راه و شهرسللازي بيان مي كند: »او ميراث دار مسللكن مهر  هاي 
باقيمانده از دولت دهم بود و به  رغم اينكلله بارها بيان كرد هيچ 
اعتقادي به سللاخت مسللكن مهر ندارد و اين پروژه را مزخرف 
می دانسللت اما ادعا می كرد كه اتمام پروژه ها را انجام داده است. 
يعني به رغم اينكه ميل و رغبتي به اين كار نداشللتند، اما چون 
اين اقدام جزو تعهدات جمهوري اسلامي بود، مجبور به انجام آن 

شدند، به رغم آنكه اين طرح را مزخرف مي خواندند.«
  تغيير ريل گذاري حوزه مسكن ممكن نيست

عبدالله زاده با بيان اينكه گمان نمي كند، عبدالعلي زاده و آخوندي 
در پروژه مسكن و شهرسللازي دولت جديد ورود داشته  باشند، 
مي گويد: »بلله عقيده من اين 
دو نفر در حللوزه اقتصاد كلان 
ورود پيدا مي كنند، ولي حتي 
اگر اين دو بزرگوار نيز در دولت 
حضور داشته باشند، نمي  توانند 
از سياست ها و ريل كلي دولت 
براي مطالبه كلي دوري كنند. 
به بيان ديگللر، دولت آينده به 
علت قوانيني كه امروز در كشور 
وجود دارد، نمي تواند دست از 
ساخت مسكن بردارد، بالاخره 
قراردادي منعقد شللده است. 
به عنوان مثللال امروز در همه 
ادارات حتللي قللرارداد با يك 
آبدارچي نيز منعقد مي شود، 
حتي با تغيير مديريت نيز ملزم به ادامه قرارداد تا روز آخر هستند. 
امروز نيز بين دولت و مردم منعقد شده و هميشه نيز از اين دست 

قراردادها بوده و از دولتي به دولتي ديگر منتقل مي شد.«
وي با اشاره به اينكه ممكن اسللت در دولت آينده برخي بگويند 
اين قرارداد را ادامه نخواهند داد، توضيح مي دهد: »اگر در دولت 
آينده برخللي بگويند كه نمي خواهند قراردادهللا را ادامه دهند، 
دستگاه قضايي و فشار مردمي در اين زمان عاملي خواهد شد تا 
اين قراردادها به سرانجام برسند. همانگونه كه پيش تر نيز بيان 
شد، 6/5 ميليون مطالبه مردمي نيز در اين خصوص وجود دارد. 
همانطور كه حتي مسكن مهرهايي كه مردم براي آنها واريز پول 
داشتند، دولت وقت مجبور به ساخت و تحويل آنها به مردم شد. به 
علت اجباري كه وجود داشت و با همه كراهتي كه داشتند مسكن 
مهرهايي كه متقاضي براي آنها واريز پول انجام داده بود را ساخته 

و تحويل دادند.«
  تأكيد مقام معظم رهبري بر ساخت مسكن

اين كارشناس مسكن با بيان اينكه مقام معظم رهبري در مراسم 
تحليف 1392 تأكيد كردند كه مسكن وعده داده شده حتماً بايد 

تحويل داده شود، مي گويد: »با در نظر گرفتن اقدام مقام ولايت در 
سال 1392 پيش بيني مي كنم كه ايشان يا در روز مراسم تحليف 
و تنفيذ رياست جمهوري يا در جلسه با دولت بعد روي اين موضوع 
مصداقي صحبت خواهند كرد و به دولت تأكيد مي كنند كه اين 

اقدام را حتماً انجام دهند.«
عبدالله زاده مي گويد: »پيش بيني من بر اين اسللت كه لايحه اي 
صادر شود تا اين دو وزارتخانه از يكديگر جدا شوند. اگر هم جدا 
نشوند سكاندار اين وزارتخانه تقريباً مشخص است. او تفاوت هاي 
كوچكي با آقايان آخوندي و عبدالعلي زاده دارد، اما به علت همان 
مسللير و ريل گذاري كه در قانون براي حوزه مسكن ايجاد شده، 

نمي توان اقدام ديگري انجام داد.«
  كوچك سازي مسكن طرحي به نفع دلال ها

عبللدالله زاده درباره اصللرار برخي از افراد براي كوچك سللازي 
مسللكن اظهار مي كنللد: »بيشللترين دليل اين نللوع اصرارها 
براي جذب سرمايه اسللت، در حالي كه كوچك سازي تنها در 
كلانشهري مانند تهران كاربرد دارد و عملًا در ديگر نقاط كشور 
اصلًا كارايي ندارد. به بيان سللاده تر اين اقللدام براي ايجاد يك 
شوك و التهاب در بازار مسكن بوده و اگر تقاضاي مردم بيشتر 
شود و اينها سرمايه هاي زير يك ميليارد را جذب كنند، از اين 

دست نظرات ارائه مي دهند.«
عبدالله زاده با بيان اينكه اين اقدام به نفع مردم نيسللت، توضيح 
مي دهد: »براي خروج از ركود بازار مسللكن اين افراد اين دست 
نظرات را ارائه می دهند و تنها به دنبال جذب سرمايه های مردم 
به نفع دلال ها و سللوداگران هسللتند. مبتدي ترين فعالان بازار 
مسكن مي دانند مسكن كوچك و سوئيت نه برحسب متراژ بلكه 
به صورت دانه اي فروخته مي شود. اين عدد تقسيم بر مساحت، 
بسلليار بزرگ تر از ميانگين قيمت مسكن مجاور است. پس تنها 
براي تحريك تقاضا و جمع آوري سللرمايه هاي خرد مردم است. 
حتي فروش متري مسللكن نيز مانند همين امر است و تغييري 

در آن نيست.«
اين كارشللناس مسللكن در توضيح اينكه اين نللوع طرح ها در 
كلانشللهرهايي مانند تهران قابليت اجرا دارنللد، تأكيد مي كند: 
»به علت آنكه در طرح تفصيلي سللاخت آپارتمللان زير 35 متر 
امكان پذير نيست، برخي افراد به دنبال دور زدن طرح تفصيلي 
هسللتند و مي خواهند به عنوان مثللال واحدهايللي 25 متري 
بدون پاركينگ را براي جذب سللرمايه هاي خللرد مردم به نفع 
سرمايه دارها بسازند. به بيان ساده يك برنامه تازه براي دلالي تازه 
در بازار مسكن است. مسكن 25متري و كوچك سازي و فروش 
متري مسكن تنفس مصنوعي به حباب مسكن و ورود سرمايه هاي 
خرد به بازار مسللكن، بنزين روي آتش سوداگري مسكن است. 
راه حل نجات اقتصادي مسكن خروج سرمايه ها با هدف سوداگري 
و تمول است. بازار مسكن بايد براي متقاضي واقعي پاكسازي شود، 

امروز محيط بازار مسكن تمول است نه تملك.«

مسكن 25 متري و كوچك سازي و فروش متري تنفس مصنوعي به حباب مسكن و ورود سرمايه هاي خرد به بازار، بنزين روي آتش سوداگري است

تكميل واحدهاي نهضت ملي مسكن اولين اقدام دولت چهاردهم باشد

 ساخت خانه هاي قوطي كبريتي  به نفع مردم يا دلالان؟!

 اميرحسين عبدالله زاده، پژوهشگر حوزه شهري
 و كارش�ناس مس�كن: ب�ه عل�ت آنك�ه در طرح 
تفصيلي ساخت آپارتمان زير 35 متر امكان پذير 
نيس�ت، برخي اف�راد ب�ه دنب�ال دور زدن طرح 
تفصيل�ي هس�تند و مي خواهن�د ب�ه عن�وان 
مث�ال واحدهاي�ي 25 مت�ري ب�دون پاركين�گ 
را ب�راي ج�ذب س�رمايه هاي خُرد م�ردم به نفع 
سرمايه دارها بس�ازند. به بيان س�اده يك برنامه 
تازه ب�راي دلال�ي ت�ازه در بازار مس�كن اس�ت


